
Negyven év Után Ifjúsági Szakszervezeti Bizottság 
Ж fimee^t fVifnflhwInmínvl uicülHinir ría сл a lA+oiom íaI/A- avAcruáu'r^f: v t o 

„Ha valaki negyven esztendőt 
tölt el munkában , m á r önmagá-
ban is szép teljesítmény, de úgy, 
ahogy ezt maga tette, én még 
nem lát tam, nem is lehet elmon-
dani. Az intézetben maga volt 
az, akitől lehetett tanulni vala-
mit ." — Ezekkel a szavakkal bú-
csúztatta a nyugdí jba vonuló 
Franki Stefániát dr. Ormos Jenő 
professzor. És amikor a r r a kér-
tem, jellemezze néhány szóval, 
ezt mondot ta : „A Stefike, az egy 
külön valaki, akihez mi nem 
mérhe t j ük magunkat ." 

A Kórbonctani és Kórszövetta-
ni Intézet vezetői, munkatársa i 
és dolgozói kis házi ünnepség 

a munka alapelv« mégsem vál-
tozott: rendkívül sok türelem, 
jó beágyazás és egy jó kés szük-
séges. 

— Hány metszetet készített ¿ le . 
tó ben? 

— Nem tudnék pontosan vála-
szolni, hiszen ezt képtelenség ki-
számítani. Volt olyan hónap, 
amikor több tízezer metszet ke-
rül t ki a kezem alól. 

ö t - h a t munkatársából le t t az-
óta professzor, és még ma is, ha 
valakinek tudományos m u n k á j á -
hoz különleges metszetekre van 
szüksége, hozzá fordul. Ezért nem 
is lehet nyugdí jba vonulásról be-
szélni, hiszen amint azt Ormos 

keretében búcsúztat ták Franki 
Stefánia asszisztensnőt. Nem 
akar tam megzavarni az ünnep-
lést, az aranygyűrű és az egyéb 
a jándékot átadását , a fényképe-
zést, és a régi emlékek felidézé-
s é t Hiszen Stefike negyven évi 
munká jáva l érdemel te ki mind-
ezt. Később beszélgettünk erről 
a hosszúnak tűnő időről, de 
ahogy ott ült velem szemben, 
kissé megilletődve, de mosolygó-
san, nem hi t tem el ezt a negyven 
évet. 

— Akkoriban nehezen lehetet t 
állást kapni. Qyors- és gépíró is-
kolát végeztem, m a j d a Törvény-
széki Orvostani és Kórbonctani 
Intézetbe kerül tem. 1940-ben még 
mindig, pgak 96 pengő volt a f i-
zetésem. és t ta évi munka után 
még a kinevezésem sem kap tam 
meg. r f a y t e l e n voltam az Újsze-
ged! Kendergyárban állást vállal-
ni de 1945. ápri l isában már vlsz-
szajöttem az intézetbe. Ekkoriban 
tanultam meg a hűtőtechnikát . 
Feljegyeztem tapasztalataimat, 
receptjeimet, amelyeknek jelen-
tős részét s a j á t m a í a m kísérletez-
tem ki. Ebben a három hata lmas 
füzetbsn ta lálható minden re -
cept, minden eredmény. Azóta 
bár a technikai feltételek jelen-
tősen megjavul tak, az anyagok 
is félelmetesen megszaporodtak 
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professzor mondta : „nagyon so-
káig szükségünk van még ma-
gára." 

— Remélem, nem vagyok 
olyan, mint az egyszeri vasutas, 
aki egész életében csak a síne-
ket kopogtatta, és amikor nyug-
dí jas lett, csak egyetlen kérdése 
volt : csak azt mondják meg, mi -
re volt ez jó? Érte t tem a m u n -
kám, tud tam, mit csinálok. Az 
utolsó percig „feldobott", ha egy 
metszet jól sikerült. Szeretném, 
ha a f ia talokban is érezném, ami 
bennem még tegnap is megvolt, 
a lelkesedést, ahogy a mikrosz-
kóphoz ül tem és megnéztem, mit 
műveltem. 

Franki Stefánia nyugdí jba 
ment, de nem búcsúzik véglege-
sen a Kórbonctan és Kórszövet-
tani Intézéttől. Szükség ván rá, 
szükség van arra, hogy gazdag 
tudását, felmérhetet len tapaszta-
latát á ' a d j a a f iataloknak. Akik 
mnjd meeoróbál iák követni, de 
kérdéses, hogv el t ud ják -e érni 
azt a lelkesedést. munkatemt>ót, 
és szakmai szeretetet, ami Stefi-
két j»l 'eme7te. Én sem tu^ok 
mást mondani. mint amit dr. Ka-
rácsonvl Gizella mondot t : „Em-
beröHAk fognak eltelni, ami«» ú j -
ra ilven asszisztensnő kerü l az 
In téze tbe" 

DEÁK GABOR 

Dózsa emlékülés 
December elsején a JATE Böl-

csészettudományi Karának törté-
neti Szakcsoportja Dóasa György 
születésének 500. évfordulója a l -
kalmából szakmai — ideológiai 
vi tát rendezett a XVI.—XVII. 
századi közép-kelet európai pa -
rasztmozgalmak történetéről. Az 
emlékülés keretében négy elő-
adás hangzott el. 

Először dr. Kulcsár Péter, az 
Egyetemi Könyvtár osztályvez^s 
tő j e beszélt a szegedi Dózsa ha-
gyományról. Referá tumában 
elemezte a város és a nagy pa-
rasztvézér kapcsola tá t Az előadó 
azt fejtegette, hogy a szegedi 
Dózsa hogyománynak tu la jdon-
képpen nincs történelmi alapja . 
Az idevágó irodalom ugyan e m -
lí t eg> Pálff i Balázs nevű sze-
gedi főbírót, aki állítólag örök-
b e fogadta volna Dózsát, de va-
lószínű. hogy a főbíró kitalált 
személy. így Szeged soha nem 
volt Dózsa második \ otthona, 
sem gyermekkorában, sem ké-
sőbb. Ennek bizonyítására az 
előadó számos érvet hozott fel, 
melyek közül csak egyet e.me-
lünk ki. Dózsa hadjára ta i mesz-
sze elkerülték Szegedet — azt a 
várost, ahol valószínűleg az el-
lenség t anyázo t t Is tvánffy, Szp-
rémy és más krónikaírók — akik, 
amin t azt az előadó is bebizo-
nyította, nem fogadhatók el hi-
telesnek — vezették félre J u -
hász Gyulát is, aki Dózsa feje 
című versében fogalmazta meg 
ezt a szegedi legendát. 

A második előadást dr. Szántó 
Imre tanszékvezető eevetemi ta-
ná r ta r tó ' t a. az 1986—1527-es 
Car Jovan Nenad felkelésről A 
doleozat el-me*te a délvidéki 
parasztfelkelés jelentőségét for-

| 2 S Z E G E D I E G Y E T E M 

Szabó Imre : Dózsa 

májá t , összevetve a Dózsa felke-
léssel. 

Egy kelet-európai parasztfel-
keléssel foglalkozott dr. Varga 
Ilona egyetemi ad junk tus elő-
adása a Bolotnyikov felkelés és 
a parasztság röghözkötése cím-
mel. A re fe rá tum a sa já tos orosz 
viszonyok között élő parasztság 
felkelését muta t ta be, vizsgálva 
ennek jelentőségét. 

Dr. Ander le Adám egyetemi 
tanársegéd dolgozata A mai pol-
gári parasztmozgalom-kutatás 
néhánv kérdése címmel zárta le 
az előad (ssororatot. amelyet ér-
tékes hozzászólásokkal egészítet-
tek ki a jelenlevők. 

H A J P A L GABRIELLA 

A Saegedl Orvostudományi 
Egyetem hallgatói közül egyre 
többen fordulnak érdeklődéssel a 
szakszervezet munká ja felé. Ez 
abból az egyszerű tényből is lá t -
ható, hogy mig tavaly 280, az 
idén már több, mint 400 hallga-
tó tagja a SZOTE szakszerveze-
tének. 

Legfőbb fó rum a Szakszerve-
zeti Tanács, amely egy-két hóna-
pos Időközökben ül össze. Az ülé-
sek közötti időszakban a fe lada-
tokat, a Szakszervezeti Bizottság 
lá t ja el. Mintegy két évvel ez-
előtt az egyetemi hallgatók és az 
egyetemen dolgozó fiatalok nagy . 
létszáma miat t külön Ifjúsági Bi-
zottság alakult. Fő célja, a fia-
talok érdekeinek képviselése, jo-
gainak megvédése, az Ifjúsági 
Törvény betartásának ellenőrzése 
és nem utolsó sorban a szakszer-
vezeti munka megismertetése és 
megszerettetése a fiatalokkal. 
Ezekről a törekvésekről, s az ed-
dig e lér t eredményekről kérdez-
tük meg dr. Selmeczi Béla ad-
j u n k t u s t az I f júsági Bizottság 
vezetőjé t 

— Megalakulásunkkor 700 dol-
gozó f iatal és 280 hallgatót kép-

Könnyűzenei 
klub 

Azzal a céllal a lakul t az or-
vosegyetemisták könnyűzenei 
k lubja , hogy mindazoknak, akik 
értől, szeretői, élvezői a könnyű-
zenének, tar ta lmas, művészi igé-
nyű klubfoglalkozásokat tar tsa-
n a k — minden a lkalommal le-
mezhallgatással egybekötve — 
szombatonként délután 5—lO-'g 
az Eötvös utcai KISZ-klubban. A 
k lub ebben a félévben szer-
veződött, eddig négy összejöve-
telük v o l t A novemberi foglal-
kozásukon négy Beatles nagyle-
mezt és > az együttesről szóló 
ismertetést hal lhat ták. Decem-
berben volt egy előadásuk a ma-
gyar könnyűzenéről, m a j d Régi 
és ú j slágerek című összeállítás 
szerepelt a k lub programjában, 
végül dr. László István mulatot t 
be régi és ú j Beet -ú jdonságókat 

A következő félév és esetleg 
— ha igény van r á — a vizsga-
időszak programjá t úgy szeret-
nék összeállítani, hogy elsősor-
ban figyelembe vegyék a köny-
nyűzenei k lub i ránt érdeklődök 
k ívánságá t A klub vezetői: Né-
meth Péter IV. éves ós Varró 
A n d r á s i , éves orvostanhallgatók. 
Hozzájuk, vagy Iván Andráshoz 
(Semmelweis kollégium) fordul -
ha t mindenki, akinek a k lub 
programjával kapcsolatban va-
lami javasla ta van. 

Búcsuzóul... 

viseltünk, de ez a létszám foko-
zatosan növekszik. Bizottságunk-
nak 8 tag ja van. Én az SZB 
képviselője vagyok, helyettesem 
dr. Várkonyi Tibor. A megbeszé-
léseken r a j t unk kívül Jelen van 
az oktatói KISZ, a KISZ VB egy-
egy képviselője, valamint egy 
orvostan- és egy gyógyszerész-
hallgató, és két egyetemi dolgo-
zó fiatal. 

Az IB teendője a hallgatók kö-
rében a szakszervezeti bizalmi 
hálózat kiépítése minden évfolya-
mon. Ez teljes mértékben sike-
rült. Hat orvostan- és négy 
gyógyszerészhallgató bizalmink 
van, akik az összekötők segítsé-
gével az intézőbizottság ülésein 
tolmácsolják a hallgatók prob-
lémáit. 

Második tervünk, a KISZ• szel 
közösen végzett feladatok bővíté-
se. Sajnos az évfolyam alapszervi 
vezetőségeibe nem tartoznak a 
szakszervezeti bizalmiak, pedig 
az ő részvételük — hiszen elég 
nagy tömeget képviselnek — na-
gyon fontos lenne Az eddigiek-
ben is volt és van közös prog-
ramunk a KISZ-szel. Például a 
közös fotóklub. Az IB és a Nő-

gyógyászati Kl inika KISZ-szeiM 
vezete együttesen vásárolt TV-
készüléket. Ide sorolhat juk a cse-
reüdülések szervezését is. A sport 
és kul túra terén több ízben volt 
mé r közös r endezvényünk Jó l 
működik az IB képzőművészeti 
köre, kirándulást szerveztünk a 
vásárhelyi öszi Tárlat ra . Szólni 
kell még a Segélyezi Bizottság-
ról ls, melynek segítségével k ü -
lönféle — bár igen minimális 
— jut tatásokat kapnak . 

Az idei p rogramunkat úgy ál l í -
tot tuk össze, hogy a dolgozó és 
diák fiatalok minél jobban meg-
ismerjék egymást. Több közös 
összejövetelt, k i rándulásoka t vi-
taesteket szeretnénk rendezni. De 
hogyan szervezzük meg az első 
közös találkozást? Hol legyen? 
Kik segítenének a megrendezés-
ben? Vajon valóban van-e erre 
igény? Ezekre a kérdéseikre sze-
re tnénk minél h a m a r a b b választ 
k»Dnl. E 'ú ton kérünk fel min-
den érdekeltet arra, hogy ötletei_ 
ket, javaslataikat — amelyeket 
nagyon várunk és amelyekre 
nagy szükségünk van — a szak-
szervezeti bizalmihoz juttassák eU 

F. K. 

A Művészklub decemberi öss-
ze jöve te l én Kotler Éva kamara-
tár la tá t Petr i Ferenc újságíró, 
Andruskó Károly sentai graf i -
kusművész kiáll í tását Szeles! Zol-
tán művészettörténész nyitotta 
meg. Ezen az esten tar tot t igea 
érdekes előadást Robban-e a bio-
lógiai pokolgép? címmel 4r . Ki> 
szely György egyetemi tanár. 
Ruszkai Károly felvételein Kai* 
ler Éva kerámia alkotásai lá tha-
tók. 

Sajtóház — Művészklub 

Felvételi vizsgánkon ismertük 
meg dr. Szabó László profesz-
szor t Majd a felsőévesek, mint 
minden tanárról , róla is sokat 
meséltek. Aztán tanítot t bennün-
ket. A sa já t „bőrünkön" tapasz-
taltuk mindazt, aminek a lap ján 
a diákok megítélik а tanárt . 4(J 
évi pedagógiai munkásság során 
Szabó professzor mindig meg-
értette t an í tványa l t Gyakran 
mondta: — A diák 18—20 éves 
fejjel másképp gondolkodik, 
mint egy 50 éves professzor. Ke-
vesebb a tapasztalata és mások a 
céljai. Ezt mindig figyelembe kell 
venni és meg kell érteni. 

Előadásain a földrajzi szemlé-
letmód kialakítására törekedett , 
gondolkodtatott és közben emlé-
kezetes kis történetekkel fűsze-
rezve szinte nehézség nélkül táp-
lálta belénk a legnehezebb anya-
got is. Ezt az elvet követte tan-
könyvírói és szerkesztői munkás-
sága is. Tíz főiskolai jegyzete és 
tíz tankönyve jelent m e g Mind-
egyikben igyekezett az általa fö-
löslegesnek tar tot t adathalmaz! ' 
kat kiszűrni, hogy minél inkább 
a földrajzi gondolkodás kerüljön 
előtérbe, ö hívta fel a figyelmet 
a külföldi tanulmányutak szük-
ségességére is. 

— Milyen kép marad t т е к 
önben a főiskolai hallgatókról? 
— kérdeztük meg dr. Szabó 

Lászlót nyugdí jba vonulása 
után. 

— Szerettem a szegedi diáko-
kat — mondta —, szerettem a z t 
hogy ha a folyosón végigmen-
tem, vá l tha t tam néhány szót va -
lamelyikükkel. 

Nekünk diákoknak is sokat 
jelentett , ha az utcán, a „Gödöré-
ben, vagy éppen a vonaton ba-
rátságos mosollyal már messzi-
ről üdvözöl t Igényességét és 
határozottságát ismerve, a nála 
tett vizsgáik mindig nagy jelen-
tőségűek voltak. De azt is min-
denki tudta, hogy fáradtságot 
nem ismert, végtelenül türelmes 
és becsüli hallgatóit. 

Budapest és Szeged között osz-
totta meg a hét napja i t tizenhét 
éven keresztül. A pesti főiskola 
megszüntetése után 1955-ben jött 
át a Szegedi Tanárképző Főisko-
lára. 1959—69 között tanszékve-
zető volt, négy évig az egyete-
men is tar tot t e lőadásokat „Ar-
ra a megállapításra jutottam, 
hogy az egyetemi katedra és az 
öt évi főigazgat^helyettesi meg-
bízás miatt elszakadok a tanszék 
mun'cáiá+ól és a diákoktól. Ezért 
a későbbiekben ezt m á r nem 
vállaltam." 

Szeretett együtt dolgozni hall-
gatóival. 1961—Öí-ben a Magyar 
Tudományos Akadémia és az Or-
szágos Tervhivatal egy nagyobb 

lélegzetű munkával a t anyakér -
dés vizsgálatával bízta meg. 
Ebbe hallgatói közül sokakat be-
vont. Pedagógiai és tudományos 
munká ja el ismeréseként négy 
a lkalommal részesült különböző 
kitüntetésekben. Legutóbb a 
a Munka Érdemrend ezüst foko-
zatát kapta m e g 

Mos t hogy nyugdí jba v o n u l t 
tevékenysége másirányú lesz. — 
Akkor kell elmenni nyugdíjba 
— vélekedik erről — amikor 
még vannak elképzelései, tervei 
az embernek. Ezért határoztam 
el . ,hogy ebben az évben itt ha-
gyom a főiskolát. Bár sajnálom. 

Mint elmondta, egyelőre nem 
köti le magát túlzottan. Kicsit 
kötetlenebbül dolgozik tovább. A 
rádióban, televízióban, folyóira-
tokban bizonyára sokszor talál-
kozunk még nevével, munkáival . 

— Hogyan foglalja össze azo-
kat a feltételeket, amelyek f i -
gyelembevételével a főiskolások 
is széles látókörű, jó pedagógu-
sokká vá lha tnak? 

— Olvassanak sokat, kísérjék 
figyelemmel a szak i roda lmat 
hogy azt tanár i m u n k á j u k b a n 
kamatoztatni tud ják . Építsenek 
nyugodtan aká r túl merész ter-
veket ls, mer t az is csak előbbre 
visz, de legyen ereiük mindig az 
újrakezdéshez. Aztán ha problé-
má juk adódik, keressenek fel 
bátran, mindig örülök régi hall-
gatóimnak. 

— Köszönjük szépen. 
T. E. 


